
 
 
   
 

Dagsorden til mødet i Uddannelsesudvalget for Er-

næring og Sundhedsuddannelserne 
 

Sted: 

Online - Microsoft Teams 

 

Klik her for at deltage i mødet 

 Mødedato: 

30. Maj 2024 

Kl. 09.30 -11.55 

 

 

 

Deltagere 

• Bodil Geipel Lauritsen (Region Nordjylland) (Formand) 

• Marianne Boll Kristensen (Region Midtjylland)  

• Marie Møller (Region Midtjylland) 

• Mariann Kjær Jensen (KKR i Region Nordjylland) 

• Randi Tobberup (Aalborg Universitetshospital)  

• Eike Harbo Poulsen (Danish Crown) 

• Berit Dahl (Kost og Ernæringsforbundet) 

• Jakob Thulesen Dahl (Danske Gymnasier) 

• Barbara Vad Andersen (Aarhus Universitet) 

• Christian Antoniussen (Fagligt selskab af Kliniske Diætister) 

• Helle Kruuse-Andersen (Dekan) 

• Martina Terp (Medarbejderrepræsentant) 

• Søren Bach (Medarbejderrepræsentant)  

• Louise Sletting Hvilborg (Dimittend) 

 

Afbud 

• Emily Styrk Østergaard Bang (ES-studerende) 

• Ida Krogh (Dimittend) 

• Lisbeth Thomsen (Uddannelsesleder)  

• Jette Lind Thomsen (KKR i Region Midtjylland) 

 

Gæster 

 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden (09.30-09.40) 
2. Nyt fra VIA (09.40-09.50) 
3. Opfølgning på nationale arbejdsgrupper (09.55-10.10) 
4. Danmarks Studieundersøgelse og Dimittendundersøgelse 2023 

(10.10-11.20 inkl. pause) 
5. Godkendelse af studieordningsændringer (11.20-11.30) 
6. Nyt fra uddannelsesudvalgets medlemmer (11.30-11.40) 
7. Planlægning af næste møde (11.40-11.45) 
8. Eventuelt (11.45-11.55) 

 

  

DAGSORDEN 

Mødeleder:  

Bodil Geipel Lauritsen 

 

Referent: 

Birgitte Vang Hansen 

E: BIVH@via.dk 

T: +4587552604 

Dato: 10. maj 2024 
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https://teams.microsoft.com/l/meetup-join/19%3ameeting_NTNiNGNhZmItODY4MS00OTJmLWE4NmMtNzM0MWQ3NjExMTI0%40thread.v2/0?context=%7b%22Tid%22%3a%2297e1982b-375c-460e-9071-9067de86388b%22%2c%22Oid%22%3a%22efde232d-8649-43b4-a46b-139ea05de57b%22%7d
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Punkt  1. Godkendelse af dagsorden (09.30-09.40) 

Sagsansvarlig: 

Bodil Geipel Lauritsen 

 Journalnr.:  

 

Sagsfremstilling  

Godkendelse af dagsordenen og afklaring af punkter til eventuelt. 

 

På mødet d. 27. februar 2024 blev det besluttet at dagsordensætte temadrøftelse om AI på dette møde. Men 

grundet det online format vurderes det for tungt med to lange punkter på dette møde. Samtidig er der afbud 

fra de studerende grundet praktikforløb. Derfor er det besluttet at temadrøftelsen om AI udsættes til næste 

møde, som er planlagt til 8. oktober 2024 

 

Indstilling 

Det indstilles, at udvalget godkender dagsordenen.   

 

Referat 

Intet at bemærke 

 

Punkt  2. Nyt fra VIA (09.40-09.50) 

Sagsansvarlig: 

Helle Kruuse-Andersen 

 Journalnr.:  

 

Bilag 

 

Sagsfremstilling 

Uddannelsesudvalget orienteres om aktuelle tematikker i VIA. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget tager orienteringen til efterretning. 

 

Referat 

VIA får ny rektor 

Nuværende rektor Harald Mikkelsen fratræder sin stilling og går på pension pr 01.09.2024. VIAs nuværende 

prorektor Gitte Sommer Harrits er blevet valgt som VIAs nye rektor blandt et stærkt ansøgerfelt.  

 

Opdatering vedr. uddannelsesreform 

Udmeldingerne om en ny uddannelsesreform har været udsat ad flere omgange, og seneste nyt er, at den 

endnu engang er udsat til engang efter sommerferien. Mere præcist tidspunkt vides endnu ikke. Udmeldingen 

er, at tiden skal bruges på at tænke sig godt om, og det forlyder også, at der formodentlig er større uenighed 

blandt politikkerne end tidligere. Rent politisk har vi heller ikke længere er en regering i flertal, som vi havde, 

da arbejdet gik i gang.  

 

Der er mange gisninger om udfaldet. Lige nu forlyder det, at det erhvervsrettede område muligvis også er i spil 

og skal tænkes ind, ligesom der også tales om at en ungdomsuddannelsesreform er på vej, hvilket også kan 

have betydning for timingen og udfaldet.  

 

Strukturreformen bør komme midt i juni. Det lyder til at den ikke kun vil give et bud, men potentielt vil give to 

til tre modeller, som skal i høring hen over sommerperiode og efterfølgende vil foregå en politisk drøftelse.  

 

Ny organisering i forskningsområdet 

VIA har 42 forskellige uddannelser og ligeledes forskning inden for mange fagområder. Forskningen er samlet 

i tre områder. Ernæring og sundhedsuddannelsen er primært knyttet til området for ’Sundhed og samfund’. 

VIA har netop ansat en ny chef til dette område. Navnet er endnu ikke meldt ud, men personen tiltræder lige 
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efter sommerferien. Uddannelsesudvalget ønsker orientering pr mail om, hvem personen er, når navnet må 

meldes ud.  

 

Bæredygtighed som strategispor 

Der arbejdes på, hvordan bæredygtighed kan tænkes ind i professionsuddannelserne og mere specifik ind i 

professionsidentiteten. Det vil være et tema, som der også skal arbejde med i uddannelsesudvalget på et 

kommende møde. 

 

Den gode studiestart 

Ernæring og sundhedsuddannelsen har søgt og modtaget midler til at arbejde med den gode studiestart. Her-

under at kvalificeret opstartsforløbet, men også til at lave nogle andre aktiviteter for de studerende i forbindelse 

med studiestarten. Fokus ligger både på studiestarten i sig selv, men også arbejdet med studiegrupper, da 

velfungerende studiegrupper har stor betydning for de studerendes oplevelse af opstarten på uddannelsen.  

 

Praktiksamarbejde 

Ernæring og Sundhedsuddannelsen har netop påbegyndt et større strategisk arbejde omkring samarbejde 

med kommuner og regioner omkring praktik. 

 

Punkt 3. Opfølgning på nationale arbejdsgrupper (09.55-10.10) 

Sagsansvarlig: 

Bodil Geipel Lauritsen 

 Journalnr.:  

 

Bilag 

 

Sagsfremstilling 

På det sidste uddannelsesudvalgsmøde blev der orienteret om forskellige initiativer igangsat af bl.a. Kost og 

ernæringsforbundet som en opfølgning på bekendtgørelsesarbejdet og den kommende reform. Uddannelses-

udvalgets repræsentanter orienterer om arbejdet i egne organisationers deltagelse i nationale arbejdsgrupper. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 

 

Referat  

Kost og Ernæringsforbundet har afholdt et lederforum, hvor Berit Dahl blandt andet var inviteret med. 

På dette møde blev uddannelse til at lede storkøkkener drøftet. Herunder blev hhv. justeringer af den eksiste-

rende akademiuddannelse eller en justering eller forlængelse af ernæringsassistentuddannelsen forslået, så 

én af de to uddannelser kan bidrage til at uddannelsen fremtidens ledere af de offentlige storkøkkener. Kost 

og Ernæringsforbundet vil arbejde videre med de input de har modtaget.  

 

VIA udbyder som eftervidereuddannelse en diplomuddannelse i ledelse, som også kunne være relevant i 

denne sammenhæng. Udfordringen er dog, at den kræver som minimum BA-niveau at kunne tage. Helle Kru-

use-Andersen drøfter mulighederne med Lisbeth Thomsen. 

 

Bodil Lauritsen informerer, at der ikke er noget nyt i forhold til den arbejdsgruppe, som hun er inviteret ind i. 

De er stadig i den tidlige opstartsfase, hvor de arbejder med formålsbeskrivelser samt afdække udfordringer.  

Herunder kigges på om udfordringen udelukkende er mangel på erhvervsuddannede i de offentlige køkkener, 

eller om mangel på PB’ere og nye ledere også er en udfordring.  

 

Det er vigtigt at understrege, at det endnu ikke er endeligt afklaret om studeretningen fødevarer og ledelse på 

sigt vil blive fjernet fra Ernæring og sundhedsuddannelsen.  

 

Punkt  4. Danmarks Studieundersøgelse og Dimittendundersøgelse 2023 
(10.10-11.20 inkl. pause) 

Sagsansvarlig: Martina Blunck Terp  Journalnr.:  
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Bilag 

2024.05.30 - Bilag 4.1 - Danmarks Studieundersøgelse 2023_VIA Ernæring og sundhed 

2024.05.30 - Bilag 4.2 - Dimittendundersøgelse 2023_Ernæring og Sundhed 

2024.05.30 - Bilag 4.3 - Præsentation af studieundersøgelse og dimittendundersøgelse (side 1-19) 

 

Sagsfremstilling 
Uddannelses- og Forskningsministeriet gennemførte i efteråret 2023 i samarbejde med VIA Danmarks Stu-
dieundersøgelse og Dimittendundersøgelsen blandt VIAs studerende og dimittender. Undersøgelsen gen-
nemføres hvert 2. år og er obligatorisk. Opfølgning på resultaterne sker tværorganisatorisk og lokalt på ud-
dannelserne.  
 
Dataindsamlingen er gennemført fra den 23. oktober til den 28. november 2023. 
Det er Uddannelses- og Forskningsministeriet, der gennemfører dataindsamlingen og udsender spørgeske-
maet til VIAs studerende og dimittender. Svarprocenten blandt de studerende på VIA-niveau er 53% og 
blandt dimittenderne 23%. Svarprocenten på Danmarks Studieundersøgelse er tilfredsstillende. Svarprocen-
ten på Dimittendundersøgelsen er lav, og denne skal tages i betragtning i behandling af resultaterne. Uddan-
nelsesudvalget skal dog forholde sig til de resultater, der er kommet, men det kan være nødvendigt med ud-
dybende kvalitative undersøgelser, hvis resultatet ikke svarer til egne erfaringer og oplevelser.  
 
Som led i uddannelsens kvalitetsarbejde og udviklingen af uddannelsen skal uddannelsesudvalget drøfte og 
behandle resultater relevante for udvalgene. 
 
Delresultater fra studieundersøgelsen vil blive præsenteret sammen med resultater af drøftelser med både 
DSR samt medarbejdere og herunder handleplan. Den fulde rapport fra Danmarks Studieundersøgelse er 
vedlagt som bilag til orientering.  
 
Dimittendundersøgelsen har fire hovedtemaer; 

1. Relevans og omvalg 
2. Beskæftigelse 
3. Dimittenders kompetence 
4. Praktik og overgang 

 
Rapporten er vedlagt som bilag i sin helhed, men på mødet vil drøftelsen tage udgangspunkt i udvalgte 
spørgsmål som drøftes i break out rooms.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget drøfter oplægget til handleplanen fra Danmarks Studieundersøgelse 

og kommer med anbefalinger til, om aktiviteter skal igangsættes på baggrund af resultaterne fra Dimittend-

undersøgelsen 2023. Drøftelserne i udvalget kan også være en anledning til justering af uddannelsens stra-

tegiske udviklingsplan. 

 

Referat  

Martina Terp præsenterede Danmarks Studieundersøgelse og Dimittendundersøgelsen, hvor hun fremhæ-

vede både positive tendenser samt opmærksomhedspunkter, som der skal arbejdes videre med, bl.a via en 

handleplan. Se vedlagt præsentation bilag 4.3.  

 

Den 1. juli 2024 skal uddannelsen have udarbejdet en handleplan. Denne udarbejdes ud fra input fra hhv. 

medarbejdere, studerende og uddannelsesudvalget.   

 

Pointer fra fælles opsamling 

• De studerendes identitet rummer meget andet end deres uddannelse. Studiet er ikke altid de stude-

rendes første prioritet. Er det en forudsætning vi blot bør leve med? 

• Fremmøde – det svinger meget hvor mange timer de studerende bruger på studiet. Op til eksamen 

bruger de studerende ofte flere timer på studie end de øvrige uger. De studerende flexer i højere grad 

ind og ud af uddannelse end tidligere. 

• Aftagerfeltet har endnu ikke erfaret at dimittenderne er ”af dårligere kvalitet” trods fremmøde blandt 

studerende er faldende. 

• Forslag om at uddannelsen igangsætter en mere struktureret indsats med studiegrupperne, hvor ud-

dannelsen følger op på samarbejdet i de enkelte grupper flere gange i 
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løbet af studiet, og understøtter det de studerende har brug for. F.eks. reorganisering undervejs for at 

skabe bedre fællesskaber.  

• Det vurderes at mere faste rammer og tydeligere struktur kan gøre meget for de studerendes trivsel. 

De studerende er fra grunduddannelserne vant til væsentlig mere faste rammer.  

• Har vi for høje forventninger til de studerendes selvstændighed? Investering i mere ”voksenkontakt” 

kan være givet godt ud. Nogle har måske brug for mere tilløb til at lære det end vi forventer. 

• Spørgsmål til om der ses forskel på de studerendes trivsel gennem uddannelsen. Undersøgelserne 

skelner ikke mellem dette, men det antages at den stor del af besvarelserne er fra 1.-2. semester. 

Derfor kunne det være interessant om de siger det samme, når de går på 5.-6. semester. 

• Det er en balance, hvor meget uddannelsen skal ”nurse” omkring de studerende. Fokus på overgan-

gen fra elev til studerende. Aftagerfeltet har en forventning om at de studerende bliver mere og mere 

selvstændige gennem uddannelsen, så de er klar til deres efterfølgende arbejdsliv. 

• De studerende skal hjælpes til at prioritere uddannelse som en høj prioritet i deres liv. 

• Arbejde på fx hospitalerne kræver fremmøde. Vi har at gøre med en ny generation af dimittender, som 

ønsker og har forventning om et andet arbejdsliv end det vi kender. 

• Gruppedynamik er vigtigt. I praksis skabes resultaterne gennem samarbejde. Det er vigtigt at de stu-

derende prioriterer og øver sig i dette. 

 

Punkt 5. Godkendelse af studieordningsændringer (11.20-11.30) 

Sagsansvarlig: 

Martina Blunck Terp 

 Journalnr.:  

 

Bilag 

2024.05.30 - Bilag 5.1 - Til legalitetskontrol Studieordning for VIA Ernæring og Sundhedsuddannelsen 2024 

2024.05.30 - Bilag 4.3 - Præsentation af studieundersøgelse og dimittendundersøgelse (side 20-22) 

 

Sagsfremstilling 

Uddannelsen ønsker at indføre en studiestartsprøve pr. 1.august 2024, dvs. gældende for de nye stude-

rende, som optages i 2024. Eksamensbekendtgørelsen giver mulighed for at indføre en studiestartsprøve, 

som har til formål at klarlægge, om den studerende reelt er påbegyndt på uddannelsen. Uddannelsesjuri-

sterne i VIA anbefaler, at Studiestartsprøven er en meget simpel aktivitet, som lægges så tidligt som muligt. 

 

Den studerende har 2 forsøg og udskrives på baggrund af 2 opbrugte forsøg. 

 

Ændringer i studieordningen skal legalitetskontrolleres af VIAs uddannelsesjurister samt godkendes af ud-

dannelsesudvalget, censorformandskabet og VIAs rektor, inden de kan træde i kraft. 

 

Derudover ønsker uddannelsen at tilføje til 2. semesterprøve, at de studerende sammen med den skriftlige 

opgave skal aflevere deres gruppekontrakt. Dette for at sikre det bedst mulige grundlag for deres samar-

bejde. 

 

Uddannelsesudvalget bedes tage stilling til, hvorvidt de ønskede ændringer kan godkendes (se side 13 og 

19 i studieordningen). 

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget godkender ændringerne.  

 

Referat  

Ændringer i studieordningen skal godkendes i uddannelsesudvalget og hos censorformandsskabet. Martina 

Terp præsenterede de to forslag til ændringer, som uddannelsen ønsker at indføre. Præsentationen kan se i 

bilag 5.1 og 4.3.  

 

Uddannelsesudvalget godkendte ændringerne uden indvendinger. 
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Punkt 6. Nyt fra uddannelsesudvalgets medlemmer (11.30-11.40) 

   

 

Sagsansvarlig: 

Bodil Geipel Lauritsen 

 Journalnr.:  

 

Bilag 

 

Sagsfremstilling 

Uddannelsesudvalgets repræsentanter orienterer om nyt fra egne organisationer. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 

 

Referat 

Marie Møller informerer om at der generelt på sundhedsområdet er en meget strammere økonomi end der 

tidligere er oplevet. Sundhedsstrukturkommissionsrapporten, som ventes at der kommer ud i juni, vil også 

påvirke situationen. Det tyder på at økonomien fremadrettet i højere grad vil tilfalde primærsektoren og ikke 

hospitalerne. Dagsorden hedder transformation. Der skal løses en større opgave for færre ressourcer. Det 

tilstrækkelige og nødvendige, hverken mere eller mindre. Det er endnu uvist hvad det mere præcist vil komme 

til at betyde, men hospitalerne er pressede. Patienterne lever længere og har mere komplekse sygdomsforløb.  

 

Helle Kruse deltog i KL’s topmøde. Udmeldingen er, at den næste reform skal være den nære reform. Og det 

forlyder at op til 30 % af aktiviteterne fra det regionale sundhedsvæsen skal flyttes til det kommunale.  

 

Punkt  7. Planlægning af næste møde (11.40-11.45) 

Sagsansvarlig: 

Bodil Geipel Lauritsen 

 Journalnr.:  

 

Bilag 

 

Sagsfremstilling 

Næste møde afholdes som fysisk møde på VIA Campus N d. 8. oktober 2024 9.30-14.30 i lokale 44.33. Mø-

deindkaldelsen er sendt ud.  

 

Husk at alle medlemmer at udvalget er velkomne til at byde ind med punkter eller ønsker til punkter på dags-

ordenen. Dette kan sendes til enten Lisbeth Thomsen eller Bodil Lauritsen senest d. 24. september 2024. 

 

Referat 

Næste møde planlægges på nuværende tidspunkt med punktet om AI og derudover vil der forhåbentlig være 

nyt om uddannelsesreform og udmeldinger vedr. strukturkommissionen. Derudover ønskes også en opfølg-

ning på eventuelt nyt fra de nationale arbejdsgrupper drøftet under punkt 3.  

 

 8. Eventuelt (11.45-11.55) 

Sagsansvarlig: 

Bodil Geipel Lauritsen 

 Journalnr.:  

 

Referat 

Intet at bemærke.  

  

 

 


